综述

系统发育研究中"长枝吸引"现象概述

黎一苇 于黎 张亚平

- 1.云南大学生物资源保护与利用重点实验室, 昆明 650091;
- 2.中国科学院昆明动物研究所细胞与分子进化实验室, 昆明 650023
- 收稿日期 2006-12-26 修回日期 2007-2-9 网络版发布日期 2007-6-5 接受日期

摘要

系统发育研究(phylogeny)不仅有助于重建地球所有生物体的进化历史,而且还可以揭示进化生物学领域中的一些基本问题。清晰了解各生物物种进化历程及不同物种之间的进化关系,是进一步研究和探索生物学其他学科的基础。但是现今广泛应用的所有系统发育分析方法都存在一定的局限性,在一定程度上不能有效消除各种误差,从而不能客观地处理和分析数据,也就不能成功重建生物进化历程,真实反映物种进化关系。系统发育研究中,"长枝吸引"(Long-branch Attraction, LBA)假象是最为困扰研究者的问题。文章从"长枝吸引"问题的产生原由、检测方法以及消除策略等多个方面进行详尽概述,并通过列举典型实例,阐述了解决"长枝吸引"问题的途径。

关键词 系统发育研究 长枝吸引 系统发育分析方法

分类号

"Long Branch Attraction" Artifact in Phylogenetic Reconstruction

LI Yi-Wei^{1, 2}, YU Li^{1, 2}, ZHANG Ya-Ping^{2, 1}

- 1. Laboratory of Conservation and Utilization of Bioresource, Yunnan University, Kunming 650091, China;
- 2. Laboratory of Molecular Evolutioand Genome Diversity, Kunming Institute of Zoology, the Chinese Academy of Sciences, Kunming 650023, China

Abstract

<SPAN lang=EN-US style="FONT-SIZE: 10pt; LAYOUT-GRID-MODE: line; FONT-</pre> FAMILY: 'Times New Roman'; LETTER-SPACING: 0.2pt; mso-bidi-font-size: 12.0pt; mso-fareast-font-family: 方正书宋简体; mso-font-kerning: 1.0pt; mso-ansi-language: EN-US; mso-fareast-language: ZH-CN; mso-bidi-language: AR-SA">Phylogenetic reconstruction among various organisms not only helps understand their evolutionary history but also reveal several fundamental evolutionary questions. Understanding of the evolutionary relationships among organisms establishes the foundation for the investigations of other biological disciplines. However, almost all the widely used phylogenetic methods have limitations which fail to eliminate systematic errors effectively, preventing the reconstruction of true organismal relationships. "Long-branch < SPAN style="TEXT-TRANSFORM: uppercase">attraction" (LBA) artifact is one of the most disturbing factors in phylogenetic reconstruction. In this review, the conception and analytic method as well as the avoidance strategy of LBA were summarized. In addition, several typical examples were provided. The approach to avoid and resolve LBA artifact has been discussed.

Key words phylogenetic reconstruction Long-branch Attraction phylogenetic methods

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(0KB)
- **▶[HTML全文]**(0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ► Email Alert
- ▶<u>文章反馈</u>
- ▶ 浏览反馈信息

相关信息

- ▶ <u>本刊中 包含"系统发育研究"的</u> 相关文章
- ▶本文作者相关文章
 - 黎一苇 于黎 张亚平

DOI: 10.1360/yc-007-0659

通讯作者 于黎 yuli1220@yahoo.com.cn